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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

تعمیق مشکلات ساختاری در دولت یازدهم
اعتماد

روزنامه اصلاح طلب آرمان از قول محسن رنانی ،اقتصاددان، نوشت: ما در 
حوزه اقتصادي سال هاست با بحران هاي جدي مواجهيم. پيش از اين گمان 
مي كردم كه بحران ها با آمدن دولت يازدهم كاهش مي يابد اما در حال حاضر 
بر اين گمان نيســتم، كمااينكه اين بحران ها مي تواند شــديدتر هم شود. به 
لحاظ اقتصادي، ما مشكلات عاجلي داشتيم كه تحريم ها عامل آن بود. حالا 
از آن مشــكلات خارج شــده ايم يا در حال خروجيم اما مشكلات ساختاري 
و نهادي اقتصاد ما تعميق و مزمن شــده اســت كه به تبع آن مي توانيم به 
بحران هاي ديگري دچار شويم. در واقع دولت توانايي اينكه كشور را از بحران 

خارج كند ندارد...  
معتقدم ما در باقي مانده دولت يازدهم از ركود خارج نمي شويم. خروج از 
ركود نيازمند تحولات بزرگي است كه آنها از دست دولت خارج است ضمن 
اينكه دولت زبان و جرات گفتن مشكلات پيش روي خودش را هم ندارد. به 
نظرم دو ســاله پاياني دولت آقاي روحاني دو سال خيلي خطيري است. فرق 
اين دولت با دولت هاي قبلي اين اســت كه اين دولت در دوره »تهي شدگي 
منابع« بر سركار آمده است يعني نه تنها درآمدهاي عظيم نفتي ديگر نيست، 
ذخاير عظيم آبي نيز به مرحله تهي شدگي رسيده است و منابع عظيم پولي و 
سرمايه اي ما نيز در پروژه هاي ناتمام و صنايع فرسوده زمين گير شده است...  
بحران بيكاري امروز به معضلي فراگير تبديل شــده؛ دولت خيلي تلاش 
كند مي تواند براي ورودي هاي جديد به بازار شغل ايجاد كند اما براي حدود 
شــش ميليون بيكار كنوني )چهارميليون رسمي و دو ميليون غيررسمي(، 

كاري نمي تواند بكند...
شايد همه تصور مي كردند بعد از توافق هسته اي، بورس به سرعت رشد 
كرده و نرخ دلار كاهش مي يابد و اين آغازي خواهد بود بر يك جهش اقتصادي. 
حالا براي آنها اين سوال مطرح است كه چرا اينچنين نشد؟ من قبلا گفته بودم 
كه حل مناقشه اتمي ايران يك شرط لازم است اما شرط كافي نيست. براي 
حل بحران هاي داخلي به ويژه بحران هاي اقتصادي، حل و فصل مناقشه اتمي 
يك شرط لازم و يك نقطه عطف بود اما شرط كافي نبود. براي من روشن بود 

كه با حل اين مناقشه، تحولي در اقتصاد ايران رخ نمي دهد.. 
به عنوان نمونه دولت بســته خروج از ركود را نوشــت اما چرا اين بسته 
تغييري در اقتصاد ايجاد نكرد؟ حتي ديگر از بســته خروج از ركود صحبتي 
هم نمي كنند. دولت كارش همين بود كه اين بسته را بنويسد و براي اجراي 

آن تلاش كند اما باز هم جواب نمي دهد...  
سانسور آمار صنعت!

جوان
ايــن روزنامه درباره شــائبه های آماری پيرامون بخش صنعت نوشــت: 
خبرگزاري وابســته به دولت مدعي شد با توجه به آمار منفي رشد اقتصادي 
در بخش صنعت و معدن و نقش اين بخش در رشد اقتصادي كشور، احتمالاً 
نرخ رشــد اقتصادي بعد از يك ســال مثبت شدن بار ديگر به مدار منفي باز 

خواهد گشت.
انتظار دولت براي دستيابي به رشد بالاتر در سال جاري و پيش بيني رشد 
6 درصدي در كنار ديدگاه كارشناسان اقتصادي نسبت به اين امر از يك سو 
و آمارهــاي مركز آمار از وضعيت ركودي بخــش صنعت و معدن به عنوان 
تعيين كننده ترين بخش هاي اقتصاد براي محاســبه نرخ رشد از سوي ديگر، 
اين ســؤال را در ذهن ايجاد مي كند كه آيا برخلاف انتظار دولت بايد منتظر 

بازگشت رشد روي مدار منفي سابق خود بود؟
عدم ارائه اطلاعات آماري مربوط به رشد از سوي مركز آمار به عنوان مرجع 
رســمي آمارهاي كلان اقتصادي، طي يك سال و نيم گذشته به شائبه هاي 

آماري در اين مدت دامن زده است. 
در عين حال پس از ســپري شش ماهه نخست سال جاري و با گذشت 
زمان وعده داده شده از سوي بانك مركزي براي انتشار آمار نرخ رشد، مركز 
آمار دست به انتشار وضعيت رشد توليد در صنعت و معدن به عنوان مهم ترين 

بخش ها در محاسبه نرخ رشد زد.
نظريه برخي كارشناسان مبني بر اين است كه سياست هاي ضد تورمي 
و كاهش نرخ تورم به خصوص با فشــار براي پايين نگه داشــتن قيمت كالا 

مي تواند در نهايت به كاهش توليد و البته ركود بينجامد...  
رشــد منفي در دو بخش مهم اقتصاد يعني صنعت و معدن در حالي از 
ســوي مركز آمار منتشر شده اســت كه سال گذشته آمارهاي بانك مركزي 
البته در ســكوت مركز آمار خبر از مثبت بودن رشد مي داد. حال بايد ديد با 
شاخص هاي منفي مركز آمار از وضعيت توليد صنعت و معدن، آيا اين مركز 
به عنوان مرجع رسمي انتشار آمارهاي كلان اقتصادي سكوت خود را درباره 
نرخ رشد خواهد شكست و گزارش بانك مركزي از نرخ رشد شش ماهه نخست 

سال تا چه حد بر يافته هاي مركز آمار تطبيق خواهد داشت؟
تلاش وزارت صنعت برای گسترش دلالی در بازار پتروشیمی

همشهری
همشهری هم نوشــت: خبرهای دريافتی حاكی است با وجود مخالفت 
صريح دولت، وزارت صنعت همچنان به دنبال خروج محصولات پتروشيمی از 

بورس كالا و بازگشت به سيستم حواله ای است.
محمد بياتيان، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس دراين باره گفت: 
بحث غيركارشناســي خروج محصولات پتروشــيمي از بورس كالا به بهانه 
تأمين آســان مواداوليه و انعقاد قراردادهاي بلندمدت بين واحدهاي توليدي 
و پتروشــيمي، پس از چندين بار تلاش بي نتيجه، كماكان پيگيري مي شود. 
او تأكيد كرد: به اعتقاد بنده اين تلاش ها نشــان دهنده لابي قدرتمند دلالان 

بازار پتروشيمي است.
او گفــت: حتمــا بحث هاي غيرمنطقي مطرح شــده در مــورد خروج 
پتروشــيمي ها از بورس كالا را در كميسيون صنايع و معادن مجلس مطرح 
خواهيم كرد تا يك بار براي هميشه به تلاش هاي غيرعقلاني و دور از منافع 

ملي پايان دهيم.
محمدباقر نوبخت، ســخنگوي دولت در نشست خبري اخير خود درباره 
درخواست وزير صنعت براي خروج پتروشيمي از بورس كالا گفت: اين مسئله 
در دولت مطرح نشده است. وزير صنعت در اوايل تابستان امسال در نامه اي 
به معاون اول رئيس جمهور خواستار خروج پتروشيمي ها از بورس كالا، شده 
بود. پيش ازآن در اواســط ارديبهشــت ماه پارســال هم وزير صنعت دستور 
خروج معاملات پتروشيمي از بورس كالا را صادركرده بود، اين موضع گيري 
سخنگوي دولت در آن زمان كافي بود تا محمدرضا نعمت زاده، از موضع خود 

عقب نشيني كند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت در 2سال اخير برخلاف سياست هاي مندرج 
در بندهاي الف و ب سياســت هاي ابلاغي اصل 44 بارها موضوع خارج شدن 
محصولات پتروشيمي از بورس كالا و بازگشت به سيستم منسوخ حواله اي را 
دنبال كرده است. سناريوي تكراري وزير صنعت باعث نگراني خيل عظيمي 
از دست اندركاران بازار پتروشيمي ازجمله صنايع پايين دستي را فراهم آورده 
است. فعالان اين صنايع در ماه هاي اخير 2 نامه به مقامات عالي رتبه كشور  
نوشته و خواستار استمرار عرضه محصولات پتروشيمي در بازار شفاف بورس 
كالا شده اند. ليكن به نظر مي رســد به رغم همه مخالفت ها، همچنان وزارت 
صنعت، به دنبال  طرح شكست خورده دولتي سازي  بازار، به شيوه دهه 60 است.

اقتصاددرآینهرسانهها

سرويس اقتصادی-
یکــی از مؤلفه هــای اصلی 
اقتصاد مقاومتی حمایت از بخش 
کشاورزی اســت. زیرا علاوه بر 
تأمین درون زای نیازهای اساسی 
و  غیرمتمرکز  اشــتغال  کشور، 
متوازن در سطح کشور ایجاد کرده 
و شاغلین این بخش عموماً جزء 

قشر ضعیف محسوب می شوند.
 مهرماه آغاز فصل جديد كشت و 
كار برای كشاورزان محسوب می شود. 
روزهای پايانی شــهريورماه هر سال 
بازه ای است كه اغلب زارعان تصميم 
خــود را برای انتخــاب نوع محصول 
می گيرنــد. وضعيت بازار در ســال 
گذشــته، قيمت های خريد تضمينی 
دولت و عواملی از اين دست، از جمله 
مواردی اســت كه نقــش موثری بر 
تصميم گيری كشاورزان دارد. در ميان 
محصــولات مختلف، گندم به عنوان 
راهبردی تريــن محصول، بيش ترين 
تأثيرپذيری را از سياست های دولت 
دارد. سطح 6 ميليون هكتاری مزارع 
كشــت گندم، كه حدود نيمی از كل 
اراضی كشــاورزی را شامل می شود، 
از يك ســو و نياز مصرفی بيش از 12 
ميليون تنی كشور به اين محصول از 
سوی ديگر، ضرورت توجه به عوامل 
موثر بر نوسانات توليد گندم را چندين 

برابر می كند.
مقدار و زمان اعلام قیمت 

دو شاخص موثر بر تولید گندم
از جمله سياســت های بســيار 

تأثيرگذار دولت بر توليد گندم، قيمت 
خريد تضمينی اين محصول است. 
نكته مهم تــر آن كه »مقدار قيمت« 
و »زمان اعلام« آن نقش مهمی در 
تصميم گيری گندم كاران برای كشت 

يا عدم كشت اين محصول دارد.
در رابطه با ميزان قيمت خريد 
تضمينی بايد گفت كه براساس قانون 
خريد تضمينی محصولات كشاورزی، 
دولت موظف است قيمت خريد اين 
محصولات را در پايين ترين حالت، 
متناســب با »نرخ تورم ســاليانه«، 

تعيين و اعلام نمايد.
از ســوی ديگر اين قانون دولت 
را مكلــف كــرده قيمت های خريد 
تضمينی محصولات كشــاورزی را 
تا پيش از شروع سال زراعی جديد 
)پايان شــهريورماه( اطلاع رســانی 

نمايد.
مشــخص اســت هدف اصلی 
قانون گذار در تعيين شاخص »نرخ 
تورم ســاليانه« برای ميزان قيمت 
و همچنيــن بازه زمانــی »پيش از 
شروع فصل زراعی« برای اعلام اين 
قيمت، كمــك به گندم كاران برای 
برنامه ريزی و تصميم گيری در رابطه 

با كشت اين محصول است.
تأخیر دولت در اعلام قیمت 

باهدف امیدوار نگه داشتن
 گندم کاران

دولت يازدهــم در اولين فصل 
زراعــی آغاز بــه كار خــود )92-
93( عــلاوه بر اينكــه قيمت خريد 

تضمينی گندم را از 550 تومان به 
1050 تومان افزايش داد )رشد 90 
درصدی( با اعــلام به موقع قيمت 
تعيين شده، موجب افزايش چشمگير 
توليد و خريد تضمينی اين محصول 
شــد. به طوری كه در سال زراعی 
91-92 كمتر از 5 ميليون تن گندم 
داخلی توسط دولت خريداری شد، 
اما در ســال زراعــی 92-93 حجم 
خريد تضمينی اين محصول به حدود 

7 ميليون تن افزايش يافت.
اما اين رويكرد دولت در ســال 
زراعی گذشته )93-92( ادامه نيافت 
و علاوه بر اينكه قيمت تعيين شــده 
متناســب با نرخ تورم ساليانه نبود، 
بلكه قيمت تعيين شده نيز در موعد 

مقرر )شهريورماه( اعلام نشد.
هرچند كه حجم توليد و خريد 
تضمينی اين محصول نسبت به سال 
گذشــته افزايش يافت، اما به گفته 
كارشناســان علت آن به پراكندگی 
مناســب بارش در مناطــق توليد 
گنــدم و همچنين اميــدوار ماندن 
گندم كاران بــه افزايش اين قيمت 
توسط دولت، ارتباط دارد. به عبارت 
ديگر، كشاورزان كه سابقه خوبی از 
ســال اول دولت يازدهم داشتند، به 
اميد تكرار عملكرد مثبت، كشــت 
سال پيش را هم به گندم اختصاص 
دادند. البته اقداماتی همچون تأمين 
بــه موقع بذر و كود توســط وزارت 
جهاد كشــاورزی در افزايش توليد 
بی تأثير نبوده، اما عامل اصلی نيست.

پیشنهاد 1306 تومانی 
وزارت جهاد کشاورزی به دولت 

برای گندم
سال زراعی 93-94 نيز در حالی 
هفتــه ابتدايی خود را پشــت ســر 
می گذارد كه هنوز هيچ خبری از اعلام 
قيمت خريد تضمينی گندم از سوی 
دولت نيست و ظاهراً دولت قصد دارد 
بــا تأخير در اعلام اين قيمت، نتيجه 
سال گذشته را تكرار كند كه به نظر 
بســيار دور از انتظار اســت. با اينكه 
حجتی در تاريخ 15 شهريور 1394 
اعلام كرد قيمت پيشــنهادی خود را 

به شورای اقتصاد اعلام كرده است.
بــه گفته يكــی از منابــع آگاه 
در وزارت جهــاد كشــاورزی، قيمت 
پيشنهادی اين وزارتخانه كه چندی 
پيش به شــورای اقتصاد ارائه شــد، 
براساس نرخ تورم 13/6 بوده است. بر 
اين اســاس می توان گفت با توجه به 
قيمت 1150 تومانی سال گذشته، نرخ 
پيشــنهادی اين وزارتخانه به شورای 
اقتصاد حــدود 1306 تومان به ازای 

هر كيلوگرم است.
اين منبع آگاه افزود: طبق سنوات 
گذشــته معمولاً قيمتی كه شورای 
اقتصــاد مصوب می كنــد پايين تر از 
قيمتی است كه وزارت جهاد كشاورزی 

پيشنهاد می دهد.
نباید براساس قیمت های خارجی، 
نرخ خرید تضمینی را تعیین کرد

از ســوی ديگر بــا توجه به روند 
كاهشی قيمت های جهانی محصولات 

اساســی، خبرهايی مبنی بر تعيين 
قيمت خريد تضمينی گندم براساس 
قيمت هــای جهانی منتشــر شــده 
است. بر همين اســاس رئيس بنياد 
توانمندسازی گندم كاران ايران با بيان 
اينكه انتظار می رود مسئولان و تصميم 
گيران نــرخ خريد تضمينی گندم را 
براســاس هزينه های تمام شده توليد 
و شرايط داخلی كشور تعيين و اعلام 
كنند، از آنان خواســت نگاه ويژه ای 
به نرخ خريــد تضمينی محصولات 
كشاورزی به ويژه گندم داشته باشند.

انقلاب  معظــم  رهبــر  اخيــراً 
)مدظله العالی( نيز در ديدار با هيئت 
دولت ) 4 شهريور 1394( با بيان اينكه 
از مجموعه وزارت جهاد كشــاورزی 
توقع داريــم كه در توليد محصولات 
حياتــی بايد به خودكفايی برســيم، 
تصريــح كردند: به حــرف اين و آن 
نــگاه نكنيد كــه آقا، گنــدم بيرون 
ارزان تر اســت، و مانند اين ها؛ ما بايد 
به خودكفايی برسيم؛ در مواد حياتی 

بايد به خودكفايی برسيم.
سازمان حمایت از مصرف کننده، 
مخالف همیشگی افزایش قیمت 

خرید تضمینی
تجربه ســال های پيش نشــان 
می دهــد، در مواقعــی كه شــورای 
اقتصاد بــرای قيمت خريد تضمينی 
چانه زنی های  می كند،  تصميم گيری 
ســازمان حمايــت از مصرف كننده 
جهت تثبيت قيمت، بر پيشــنهادات 
كارشناســی  وزارت جهاد كشاورزی 

جهت افزايش قانونــی قيمت، غلبه 
می كند.

در همين  فــارس  خبرگــزاری 
رابطه نوشت، سال گذشته نيز قيمت 
اعلام شــده از سوی شــورای اقتصاد 
و هيئــت دولــت، كمتــر از قيمت 
پيشــنهادی وزارت جهاد كشاورزی 
بــود. به نظر می رســد تعيين قيمت 
مطلــوب برای خريد تضمينی گندم، 
كه بهبود توليد ايــن محصول را در 
پی خواهد داشــت، ايــن روزها در 
اولويت تصميم گيران اقتصادی دولت 

قرار ندارد.
شايان ذكر است، در سال گذشته 
بــه نقل از مدير كل امــور اقتصادی 
وزارت جهاد كشــاورزی، دولت اين 
وزارتخانه را مكلف كرد، با به كارگيری 
ابزار حمايتی ديگر، پايين نگه داشتن 
قيمت گندم جبران شود كه عملًا اين 
تكليف اجرا نشد. حال بايد ديد با توجه 
به عملی نشدن ابزارهای حمايتی ديگر 
و تجربه ســال پيــش، همچنان تيم 
اقتصادی دولت بر پايين نگه داشــتن 
قيمت خريد تضمينی اصرار می كند؟!

فرصت تعيين بــه موقع قيمت 
خريد تضمينی از دســت رفت. حال 
بايــد ديد بــا توجه به پيشــنهادات 
برای  وسوسه كننده كشورهای غربی 
حضــور فعــال در بــازار محصولات 
كشــاورزی و غذايی ايران، دولت به 
داخلی خواهد  توليدكننــدگان  فكر 
بود و قيمت مناســبی را برای فروش 
محصولات داخلی انتخاب خواهد كرد؟

در آستانه  روز دانش آموز و روز جهانی علم، طرح تشویقی حداکثر 
20 درصد تخفیف رجا برای آموزش و پرورش، مدارس و مراکز آموزش 

عالی در بازه زمانی 9 تا 22 آبان ماه اجرا می شود.
روابط عمومی شركت حمل و نقل ريلی رجا اعلام كرد: با عنايت به در پيش 
بودن روز دانش آموز )13 آبان( و روز جهانی علم در خدمت صلح و توسعه )19 
آبان(، شركت رجا در نظر دارد طرح تشويقی جديدی را با عنوان »آينده سازان« 
برای دانش آموزان و فرهنگيان تحت پوشش وزارت آموزش و پرورش و مراكز 

آموزشی متقاضی بليت گروهی، ارائه كند.
بر اين اساس و در قالب اين طرح، حداكثر 20 درصد تخفيف به درخواست های 
گروهی از سوی مدارس، مراكز آموزشی و سازمان های زيرمجموعه وزارت آموزش 

و پرورش در بازه حركتی 9 الی 22 آبان ماه ارائه می شود.
علاقه مندان به بهره مندی از مزايای اين طرح می توانند برای كسب اطلاعات 
بيشــتر در خصوص شرايط و نحوه  ارائه  درخواست و همچنين تسهيلات ارائه 
شــده برای مراكز آموزشی در ساير ايام سال با سامانه  ارتباط با مشتريان اين 
شركت از طريق تلفن های 1539 )از تهران( و 55651415-021 از شهرستان ها 

تماس بگيرند.

صنعت  سندیکای  عضو  یک 
برق اعلام کرد: با توجه به افزایش 
سوانح ناشی از برق گرفتگی در 
سطح کشور جمع آوری گسترده 
تجهیزات برقی تقلبی در دستور 
قرار  ذی ربط  کار ســازمان های 

گرفته است.
به گزارش تسنيم، مجيد دانشور با 
حضور در جمع خبرنگاران با اعلام اين 
خبر اظهار داشت: طی سال های اخير 
عرضه تجهيزات برقی غيراستاندارد و 
تقلبی در سطح كشور افزايش يافته و 
همين مسئله باعث شده تا آمار تلفات 
ناشی از برق گرفتگی در سال جاری 

با رشد نگران كننده ای مواجه شود.
وی با بيــان اينكه طبــق آمار 
آتش نشانی  همچون  ســازمان هايی 

و پزشــكی قانونی طی ســال جاری 
211 نفــر بــه علت بــرق گرفتگی 
در ســطح كشــور جــان باخته اند، 
افــزود: طبق بررســی های به عمل 
آمده بيشــترين عامل ايجاد سوانح 
منجر به فوت، اســتفاده از تجهيزات 
برقی غيراســتاندارد در شــبكه برق 
ســاختمان ها و اماكن مختلف بوده 

است.
وی بــا بيــان اينكــه كليد های 
مينياتــوری ســهم بالايــی در بازار 
تجهيزات برقی تقلبی و غيراستاندارد 
دارند، افزود: ورود غيرقانونی و گسترده  
اين كالاها مشكلات فراوانی را برای 
توليدكننــدگان  مصرف كننــدگان، 
داخلی و سازمان های ذی ربط ايجاد 
كرده و يك تهديد بزرگ برای سلامتی 

جامعه نيز به شمار می رود.
اين عضو سنديكای صنعت برق، 
افزود: با توجه به اينكه بســياری از 
مصرف كنندگان با كاركرد و اهميت 
اين نوع كليدها آشنايی كامل ندارند، 

ســودجويان بــازار صرفا بــا عرضه 
كليدهای مينياتوری غيراستاندارد به 
قيمتی نازل تر از محصولات استاندارد، 

اين كالاها را عرضه می كنند.
دانشور با بيان اينكه توليد كليد 

تحت  بايد  اســتاندارد  مينياتــوری 
آزمون هــا و آزمايش هــای مختلف 
توليــد و از خدمات پــس از فروش 
مناســب برخوردار باشند، افزود: اين 
در حالی است كه كالاهای تقلبی نه 
تنها از حداقل استاندار دها برخوردار 
نيستند بلكه عرضه كنندگان با جعل 
گســترده برندهای معتبر دنيا مانند 
F&G فضای نگران كننده ای را در 

سطح بازار ايجاد كرده اند.
وی خاطرنشــان كرد: كليد های 
نامرغوب  مينياتوری تقلبی به دليل 
بودن، در مواقع ضروری جريان برق را 
قطع نمی كنند و منجر به ايجاد سوانح 
مرگبار و مالی می شوند، در حالی كه 
كاركرد اين كليدها در چنين مواقعی 

قطع جريان برق است.

اين عضو سنديكای صنعت برق با 
اشاره به اينكه عرضه گسترده كالاهای 
تقلبی اشــتغال و توليد ملی را هدف 
قرار داده است، گفت: در حال حاضر 
برنامه گســترده ای از سوی سازمان 
ملی اســتاندارد، ســازمان تعزيرات 
حكومتی و دســتگاه های انتظامی با 
همكاری توليدكنندگان داخلی، برای 
جمع آوری و برخورد با عرضه كنندگان 
كالاهای برقی تقلبی در دســتور كار 

قرار گرفته است.
دانشــور تصريح كــرد: با توجه 
بــه امكانات و تجهيزات مســتقر در 
آزمايشــگاه های پژوهشــگاه نيرو به 
سهولت می توان نسبت به شناسايی 
كالاهای برقی تقلبی اقدام و از وقوع 

حوادث تلخ جلوگيری كرد.

وزارت جهاد کشاورزی بخشنامه جدیدی درباره خرید دانه های 
روغنی صادر کرد.

عليرضا مهاجر مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد كشــاورزی 
در مورد اين بخشــنامه گفت: در هفته های اخير برای حل مشكل خريد 
دانه های روغنی جلسات متعددی با حضور مسئولان وزارت جهاد كشاورزی 

و صنايع روغن كشی و روغن نباتی برگزار شد.
وی افزود: بنابراين به دنبال اين جلسات بخشنامه ای برای نحوه خريد 
و واردات دانه های روغنی تنظيم شده كه به زودی به صنايع روغن نباتی 

و روغن كشی ابلاغ می شود.
مجــری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد كشــاورزی تصريح كرد: 
براساس اين بخشنامه قرار شد تا كارخانجات روغن كشی اگر يك كيلو دانه 
داخلی را به قيمت تضمينی خريداری كنند و پول كشاورزان را همان روز 
بپردازند، می توانند 9 كيلو دانه خارجی برای روغن كشی وارد كشور كنند.

مهاجر تصريح كرد: براساس اين بخشنامه همچنين كارخانجات روغن 
نباتی اگر يــك كيلو دانه داخلی را به قيمت تضمينی خريداری كنند و 
پول كشاورزان را همان روز پرداخت كنند، می توانند دو كيلو روغن خام 

وارد كنند.
وی بيان داشت: اگر متقاضی برای خريد دانه داخلی توسط كارخانجات 
نباشــد شركت بازرگانی دولتی ايران بايد خريد را انجام و پول كشاورزان 

را همان روز بپردازد.
وی افزود: براين اساس مقرر شده تا اين شركت هر كيلوگرم سويا را با 
قيمت تضمينی 1970 تومان و هر كيلوگرم آفتابگردان را با قيمت 2450 

تومان از كشاورزان خريداری كند.

گفت:   اقتصــاددان  یــک 
دولت  اقتصــادی  مشــاوران 
مقاومتی  اقتصــاد  به  اعتقادی 
این  و  آنان  با وجــود  و  ندارند 
استراتژی  این  نمی توان  کابینه 

را اجرا کرد.
مهــدی حنطــه در گفت وگو با 
نســيم دربــاره عملكــرد دولت در 
اجرای سياست های اقتصاد مقاومتی 
اظهار كرد: مشاوران اقتصادی دولت 
اعتقادی به اقتصاد مقاومتی ندارند. 
آنها تحصيلكردگان خارج از كشــور 

هســتند كه با مبانی فكری اقتصاد 
غربی، تعريف خاصی از انسان دارند.
وی با اشــاره به اينكه نشانی از 
اقتصاد مقاومتی در لايه های مختلف 
اقتصاد مانند صنعت، معدن، خدمات، 
كشاورزی، نفت و گاز نمی بينيم ادامه 
داد: بعد از دو ســال آقای محمدی 
معاون وزير اقتصاد در رســانه ملی 
اعلام كــرد كه ما از دســتگاه های 
مختلف برای حوزه اقتصاد مقاومتی 
برنامه خواســتيم كه متأسفانه اين 
اقدام بسيار دير انجام شد و دو سال 

زمان در اين خصوص به هدر رفت.
اين استاد دانشــگاه، اصلاحات 
ســاختاری را پيش مقدمه ای برای 
اجرای سياست های اقتصاد مقاومتی 
دانســت و گفت: يكی از دلايل اجرا 
نشــدن اقتصاد مقاومتی دراين دو 
سال، نبود عزم در دولت يازدهم برای 

اصلاحات ساختاری است.
حنطه افزود: دولت برای اجرای 
سياســت های اقتصــاد مقاومتــی 
كارهايی را نبايــد انجام می داد كه 
ازجمله آن افزايش افسارگســيخته 

نقدينگــی و واردات بويــژه اقــلام 
كالاهای غيرضروری است.

وی بــا بيان اينكــه يك تقابل 
ايدئولوژيــك برای اجــرای اقتصاد 
مقاومتی در دولت ايجاد شده است 
گفت: اين تقابل به حوزه عمل سرايت 
كرده بنابراين با اين مشاوران و اين 
مقاومتی  اقتصاد  نمی تــوان  كابينه 
را پيــاده كرد. پياده ســازی اقتصاد 
مقاومتی نيازمند يك روحيه انقلابی 
اســت كه مديران دولــت، با چنين 

روحيه ای نسبت وسيعی ندارند.

اين اقتصاددان خاطرنشان كرد: 
در ابتدا كه اين مفهوم توسط رهبری 
مطرح شــد درک واحدی توســط 
انديشــمندان، متوليان حكومتی و 
مســئولين اجرايی در اين خصوص 
وجود نداشــت و در واقع ســه لايه 
دانشــگاه ها، حوزه هــای اجرايی و 
حوزه های حاكميتی ما هيچ دركی 
از ايــن مفهوم نداشــتند. به جرأت 
می توانــم بگويم هنــوز هم درک 
واحدی از اين مفهوم اســتراتژيك 
اين مهم ترين مشكلی  ندارد.  وجود 

است كه می تواند پيش روی اقتصاد 
مقاومتی باشد.

حنطــه با انتقــاد از عدم توجه 
دولت يازدهم بــه اقتصاد مقاومتی 
عنوان كرد: وقتی سياست های اقتصاد 
مقاومتی مطرح شــد، دولت بيشتر 
تكيه خود را روی مســئله سياست 
خارجی گذاشــت و طبــق ادعای 
خودشــان به مهار نابســامانی های 
اقتصادی پرداختند. بنابراين مجالی 
برای عملياتی كردن سياســت های 
كلی اقتصاد مقاومتی به وجود نيامد.

یک نماینده مجلس شــورای اسلامی تصمیمات مشترک خانه ملت 
و بانک مرکزی برای رفع مشــکلات ســپرده گذاران موسسه میزان را 

تشریح کرد.
به گزارش ايرنا، محمد اسماعيل نيا در جمع خبرنگاران، با اشاره به پيگيری های 
صورت گرفته برای رفع مشــكلات سپرده گذاران موسسه مالی و اعتباری ميزان، 
افزود: به منظور رفع دغدغه ها و نگرانی های ســپرده گذاران اهل كاشــمر و ساير 
شهرســتان های استان های خراسان شــمالی، جنوبی و رضوی تاكنون جلسات 
متعددی با اســتاندار خراسان شمالی، وزير كشور، معاون قوه قضائيه، رئيس كل 

بانك مركزی برگزار شده است.
اين عضو مركز پژوهش های مجلس از صدور حواله های مدت دار دو تا سه ماهه 
برای ســپرده گذاران، در نظر گرفتن مهلت های كوتاه برای هيئت مديره موسسه 
ميزان برای پرداخت مطالبات، ادغام موسســه ميزان با يكی از بانك های بزرگ و 
معتبر را از جمله راهكارهايی كه برای تســويه مطالبات سپرده گذاران ميزان در 

نظر گرفته شده، نام برد.
وی ادامه داد: با توجه به ناكارآيی اين راه حل ها، در نهايت هفته گذشته جلسه ای 
با حضور ولی الله سيف رئيس كل بانك مركزی، حميد تهرانفر معاون نظارتی بانك 
مركزی و اسماعيل للگانی مديرعامل بانك صادرات به همراه تعدادی از نمايندگان 
استان های خراسان رضوی، شمالی و جنوبی در كميسيون اقتصادی مجلس برگزار 
شد تا به اين واسطه دغدغه و نگرانی های سپرده گذاران در مورد مطالبات شان از 

موسسه ميزان برطرف شود.
نماينده كاشــمر دليل پيگيری پرونده موسسه ميزان را سپرده گذاری شمار 
زيادی از مردم كاشــمر، بردســكن و خليل آباد و ساير شهرستان های سه استان 
خراسان و نگرانی های مكرر آنها ذكر كرد و افزود: در اين جلسه مقرر شد تا به منظور 
تســريع در اجرای مصوبات قبلی و پرداخت سپرده های مردم در موسسه ميزان، 
يك بانك جديد تأسيس و با همكاری و پشتيبانی بانك صادرات سپرده های مردم 
در موسسه ميزان بازپرداخت شود. در اين راستا نيز مصوبات شورای پول و اعتبار 
و كارگروه بازار غيرمتشكل پولی برای تشكيل بانك جديد نيز دريافت شده تا با 
تشكيل آن تمام دارايی ها و بدهی های موسسه ميزان به اين بانك جديد انتقال يابد.
به گفته وی؛ موسسان اين بانك جديد را سرمايه گذارانی از بخش خصوصی با 
سرمايه 30 هزار ميليارد ريالی تشكيل می دهند. همچنين با توجه به برخورداری 
موسســه ميزان از 70 شــعبه، مقرر شد كه بانك صادرات هم عرض تشكيل اين 
بانك جديد، يك ســپرده 100 ميليارد تومانی با وام 24 درصد از بانك مركزی 
برای تسويه مطالبات سپرده گذاران ميزان دريافت كند و يا اينكه بخشی از املاک 

موسسه ميزان را در تملك خود قرار دهد.
اسماعيل نيا به سپرده گذاران كاشمری و ساير خراسانی ها كه در موسسه ميزان 
ســپرده دارند، اطمينان خاطر داد كه به موجب اين تصميم، حداكثر طی دو ماه 

آينده كليه مطالبات خود از موسسه مزبور را دريافت می كنند.
وی با توجه به مطالبات موسسه ميزان از شركت پديده نيز خاطرنشان كرد: در 
مورد شركت پديده نيز مقرر شد كه برای تسويه حدود 80 ميليارد تومان بدهی 
آن، اموال آن به صورت نقد و اقســاط فروخته و وجوه آن از سوی بانك صادرات 

نقداً به هيئت تسويه پرداخت شود.
گفتنی است، موسسه ميزان در دهه 70 به صاحب امتيازی تعدادی از قضات 
بازنشسته دادگستری كل استان خراسان بزرگ تشكيل شده بود، كه با برخورداری 
از 8 مجوز، در حال انجام اقدامات لازم برای ورود موسسه به فرابورس و تشكيل 
شركت سهامی عام بود اما اين موسسه با پرداخت وام های كلان به شركت پديده 
شانديز از يك سو و مشكلات ناشی از مديريت با مسئله ناتوانی در پرداخت مطالبات 
به سپرده گذارانش مواجه شد كه در نهايت با تصميم شورای پول و اعتبار منحل 
شد. مطالبات مردم از مؤسسه ميزان 2 هزار و 400 تا 2 هزار و 500 ميليارد تومان 
و مطالبات ميزان از مردم بيش از 2 هزار ميليارد تومان است و 688 ميليارد تومان 

نيز ارزش مالی دارايی های مؤسسه ميزان است.

رئیــس کل بانک مرکزی 
باز هم وعــده جدیدی درباره 
نزدیک کردن نرخ سود بانکی 

و نرخ تورم داد.
به گزارش ايسنا، ولی الله سيف 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
يكی از اصلی ترين راهكارهای ارائه 
شــده در بانك مركــزی، حضور 
اين بانــك در بازارهای غيربانكی 
اســت كه به وسيله آن می توان به 
رفع تنگناهــای مالی كمك كرد 
و همچنين نســبت به نرخ ســود 

اقداماتی را انجام داد.
وی اضافه كرد: در اين راســتا 
بانك مركزی اميدوار است در شش 
ماهه دوم امسال با راهكارهايی كه 
در اختيار دارد نســبت به نزديك 
كردن نرخ تورم با نرخ سود بانكی 

اقدامات لازم را انجام دهد.

سيف در پاسخ به اين سؤال كه 
چرا مصوبــات قبلی بانك مركزی 
درباره نرخ ســود از ســوی برخی 
بانك ها رعايت نشد؟ اظهار داشت: 
مهم ترين عامــل برهم زننده اين 
فضا، بازارهای غيرمتشكل پولی و 
مؤسسات غيرمجازی بودند كه در 
اين عرصه فعالند. جز اين اگر بانكی 
نيز تخلفی داشته به شكل رسمی 
اين تخلف مورد نظارت قرار گرفته 
و از ســوی بانك مركزی پيگيری 

می شود.
رئيــس كل بانك مركزی ابراز 
اميدواری كرد كه با نزديك شدن 
نرخ سود به نرخ تورم هم وضعيت 
نقدينگی كشور مديريت شود و هم 
امكان حمايت از توليد به وجود آيد.

وی دربــاره برخــی خبرها از 
گرفته  صــورت  كلاهبرداری های 

نيز  از سوی صرافی های غيرمجاز 
بانك  تاكيد كرد: همان طــور كه 
مركــزی قبلا نيز بارها اعلام كرده 
مــردم بايد نياز اصلــی خود را از 
طريــق صرافی های مجــاز تامين 
كند. اميدواريم با توجه به مسائل 
پيش آمده از اين پس اين فرهنگ 
به وجود آيد كه مردم نياز خود را 
برای خريد ارز از طريق صرافی های 

رسمی پيگيری كنند.
سيف همچنين درباره افزايش 
وام ســاخت خانه نيــز گفت: اين 
طرحی است كه بانك مسكن ارائه 
كرده و طــرح افزايش وام تا 100 
ميليون تومان را پيگيری می كند 
كه البته مانند گذشــته شــرايط 
خاص خــود را دارد كه پس از به 
پايان رسيدن دوره ساخت، بخشی 
از آن به خريدار منتقل می شــود؛ 

البته هنوز اين طــرح به تصويب 
نهايی نرسيده است.

وعده رئيس كل بانك مركزی 
درباره نزديك كردن نرخ سود بانكی 
به نرخ تورم، در شرايطی است كه 
بيــش از 6 ماه، تفاوت اين دو رقم 
بالای 10 درصد بوده است! چنانچه 
در ارديبهشت ماه نيز شورای پول 
و اعتبــار در زمينــه كاهش اين 
گذراند  مصوبه ای  نرخ ها،  اختلاف 
اما با بی اعتنايی بانك ها در عرصه 
اجرا روبرو شــده و بانك مركزی 
هم تاكنون به همان شــيوه سابق 
راه خود ادامه داده و اكنون دوباره 
نزديك كردن نرخ ســود بانكی به 

نرخ تورم را مطرح كرده است.
نكته مهم آنجاست كه از منظر 
اقتصادی اين تفــاوت بين نرخ ها 
خطرآفرين بوده و متاســفانه طی 

ماه هــای متمادی ادامه پيدا كرده 
اســت، تاســف بار نيز عدم توجه 
بانك ها به مصوبات بانك مركزی و 
عدم نظارت كافی و دقيق از سوی 
بانك مركزی خصوصا بر مؤسسات 

مالی و اعتباری غيرمجاز است.
نرخ سود بانکی

 تناسبی با واقعیت ها ندارد
به گزارش فــارس، در همين 
راســتا، وزيــر امور اقتصــادی و 
دارايی در حاشيه همايش معرفی 
فرصت های سرمايه گذاری در بخش 
حمل ونقل و مسكن، اظهار داشت: 
دولت تلاش می كنــد منابع قابل 
افزايش  را  بانك ها  تسهيلات دهی 
داده و نرخ سود تسهيلات را كاهش 
دهد. در حال حاضر نرخ سود لحاظ 
شده هيچ ارتباطی با واقعيت های 
اقتصادی كشور ندارد و بايد نسبت 

به آن تصميم گيری شود.
علی طيب نيا ادامه داد: بنا شده 
است بانك مركزی نقش بين بانكی 
خود را ايفا كند و افزايش  دهد. با 
تسهيلات دهی تعادل در بازار پول 
فراهم كنــد و با برقراری ثبات در 
بازار پــول امكان حمايت از توليد 
فراهم شــود؛ بحث تغيير در نرخ 
ســود بانك در دستور كار شورای 
پــول و اعتبار اســت و در آينده 
درباره تصميم نهايی اخبار متعاقبا 

اعلام می شود.
تصريــح وزير اقتصــاد بر بالا 
بودن نرخ ســود بانكی و متناسب 
نبــودن اين نرخ بــا واقعيت های 
اقتصادی كشور، نشان می دهد كه 
سياســت گذاران پولی كشور بايد 
برای كاهش نرخ سود اقدامی جدی 

و بدون مماشات انجام دهند.

یک تولیدکننده موفق آلوئه ورا معتقد است فقدان صنایع تبدیلي 
مهم ترین مشکل تولید کنندگان این گیاه دارویی است.

محمدهادي مجيدي می گويد »دستگاه هاي صنايع تبديلي مرتبط با گياه 
آلوئه ورا در كشور بسيار كم هستند، در بوشهر اساسا اين دستگاه ها وجود ندارد 
و ناچار هســتيم محصول را براي فرآوري به تهران بفرستيم. بيشتر كشاورزان 
توليدكننده آلوئه ورا خود از داشتن صنايع تبديلي محرومند و ناگزير از خام فروشي 
هستند. اين در حالي است كه اگر خودمان كار فرآوري محصولات را انجام دهيم 

سود حاصله چند برابر مي شود.«
او مي افزايــد: »آلوئه ورا به دليل قابليت فرآوري بالا زمينه مناســبي براي 
اشــتغالزايي دارد. اگر كشــاورزان براي خريد دستگاه هاي صنايع تبديلي مورد 
حمايت قرار بگيرند يا به طور كلي در صنايع تبديلي ســرمايه گذاري شــود، با 
توليد انواع كرم، شــربت، ژل، دارو و ... از آلوئه ورا علاوه بر كمك به بهداشــت 
جامعه از طريــق ترويج مصرف گياهان دارويي، مي توانيم به در اختيار گرفتن 
بازارهاي صادراتي عراق، تركيه و كشــورهاي حاشيه خليج فارس بيانديشيم و 

ارزآوري داشته باشيم.«
اين كشــاورز موفق، اهميــت آبياري قطره را مورد توجــه قرار مي دهد و 
مي گويد: »بحران كم آبي در كشور روي آوردن به آبياري قطره اي را به يك الزام 

براي كشاورزان تبديل كرده است. با اين وجود هزينه هاي لازم براي راه اندازي 
و نگهداري تاسيســات آبياري قطره اي قابل توجه است و بسياري از كشاورزان 
به تنهايي قادر به تامين آن نيســتند. به همين دليل دســتگاه هاي دولتي بايد 
به كشــاورزان كمك كنند. من با اخذ 30 ميليون تومان وام از بسيج سازندگي 
توانستم مزارعم را به طور كامل تحت آبياري قطره اي ببرم و همين مسئله موجب 

افزايش توليد و كاهش هزينه ها شد.«
مجيدي كه از توليدكنندگان موفق آلوئه وراست می افزايد: »آلوئه ورا طي 100 
سال گذشته مورد توجه جدي كشورهايي چون هند، تايلند و پاكستان قرار گرفته 
و همين مسئله موجب گسترش آن در سطح جهان شده است. كشت آلوئه ورا از 
حدود 10 سال قبل در بوشهر آغاز شده و به دليل سودآوري و مزيت هايي كه 
داشت به مرور مورد توجه كشاورزان بوشهري قرار گرفت تا جايي كه هم اكنون 

200 هكتار از مزارع بوشهر تحت كشت آلوئه ورا قرار گرفته است.«
وی مي افزايد: »مزيت مهم گياه آلوئه ورا نياز كم آن به آبياري اســت كه با 
توجه به كم آبي كشور، براي كشت در ايران مناسب است. آبياري آلوئه ورا اگر به 
صورت قطره اي انجام شــود در هفته فقط به 2 تا 4 ليتر آب نياز دارد. در عين 
حال آلوئه ورا نيازمند نور زياد خورشيد و اكسيژن بالاست، به همين دليل آفتاب 
ســوزان بوشهر و شرجي كنار دريا اين استان را به يكي از مناسب ترين اقليم ها 

براي پرورش آلوئه ورا تبديل كرده است.«
او با تاكيد بر اهميت انتخاب درست گونه هاي گياهي متناسب با اقليم هاي 
كشور، خاطرنشان مي كند: »از سال 86 كار كشت آلوئه ورا را آغاز كردم و در حال 
حاضر سالانه 40 تن توليد مي كنم. چند سالي است كه مردم آلوئه ورا و خواص 
آن را به خوبي شــناخته اند و به همين دليل اين محصول بازار بسيار خوبي در 
ايران پيدا كرده اســت. بسته به شرايط بازار، آلوئه ورا را به ازاي هر كيلو 1500 
تا 2500 تومان به فروش مي رسانيم كه حدود 50 درصد آن سود خالص است. 
طي 8 ســالي كه به كشــت آلوئه ورا مي پردازم، هرگز اين محصول روي دستم 

باقي نمانده، در واقع عرضه آلوئه ورا همواره كمتر از تقاضاي بازار بوده است.«
اين كشاورز موفق درباره خواص آلوئه ورا، اظهار مي كند: »تقويت بدن، از بين 
بردن كرم هاي درون بدن، برطرف كردن يبوست و شست و شوي روده ها، تصفيه 
خون، درمان خارش و اگزما، درمان ريزش مو، شفاف كردن پوست، درمان بيماري 
قند، رفع سوء هاضمه، درمان اسهال خوني، درمان زخم هاي عميق، رفع قارچ ها 
و ... از جمله مهمترين خواص آلوئه وراســت. از برگ آلوئه ورا براي تهيه عرقيات 
گياهي، از عصاره آن براي توليد صابون، كرم و نرم كننده، از پالپ آن براي توليد 
شربت و از ژله آن براي توليد ژل هاي موضعي استفاده مي شود. قابليت فرآوري 
بالاي آلوئه ورا موجب شده است كه اين گياه به محصولي سودآور تبديل شود.«

دولت کشاورزان داخلی را فراموش کرده است؟

مهر ماه به نیمه رسید ولی قیمت خرید تضمینی گندم اعلام نشد

یک اقتصاددان:

مشاوران دولت اعتقادی به اقتصاد مقاومتی ندارند

یک نماینده تشریح کرد
جزئیات تصمیم مشترک مجلس و بانک مرکزی 

درباره موسسه میزان

وزارت جهاد کشاورزی خطاب به کارخانه های روغن کشی:
یک کیلو دانه روغنی بخرید

 ۲ کیلو روغن وارد کنید

قیمت بازارنوع سکه
924500سكه تمام طرح جديد
925000سكه تمام طرح قديم

470000نيم سكه
260000ربع سكه

170000گرمی
94652هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3470دلار
3920يورو
5275پوند

949درهم
1185لير تركيه

تسلیت
همکار محترم جناب آقای مجید کشور

مصيبت درگذشــت مادر گراميتان را تسليت عرض نموده و از 
خداوند متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت واســعه الهی 
و برای شــما و ديگر بازماندگان محترم صبر و اجر مســئلت 

می نمائيم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

وعده جدید بانک مرکزی درباره نرخ سود بانکی
بلیت قطار با ۲0 درصد تخفیف 
برای دانش آموزان و فرهنگیان

یک تولیدکننده:

فقدان صنایع تبدیلي مهم ترین مشکل توليد کنندگان آلوئه وراست

یک عضو سندیکای صنعت برق خبر داد

جمع آوری گسترده تجهيزات برقی تقلبی از بازار


